
 1 

Uroczysta inauguracja  

roku akademickiego 2010/2011  

w Uniwersytecie Papieskim Jana Pawła II w Krakowie 

Kraków, dnia 22 października 2010 r. 

 

Serdecznie witam uczestników Inauguracji roku akademickiego 2010/2011 w Uniwersytecie 

Papieskim Jana Pawła II w Krakowie. 

Witam Wasze Eminencje:  

Ks. Kardynała Stanisława Dziwisza, Wielkiego Kanclerza naszego Uniwersytetu i dziękuję za troskę 

i życzliwość wobec naszej wspólnoty akademickiej. 

Witam Ks. Kardynała Stanisława Ryłko i serdecznie dziękuję Eminencji za przewodniczenie 

Eucharystii w Kolegiacie św. Anny oraz wygłoszenie homilii, podnoszącej ważne i aktualne zadania 

Uniwersytetu Papieskiego. 

Witam Ks. Kardynała Franciszka Macharskiego, wieloletniego i zasłużonego Wielkiego 

Kanclerza naszej Uczelni.   

Pragnę powitać przedstawiciela Ojca Świętego Benedykta XVI – Ks. Arcybiskupa Celestino 

Migliore, nowego Nuncjusza Apostolskiego w Polsce, cieszę się ogromnie, że Ksiądz Nuncjusz jest 

dzisiaj z nami. Niech Bóg obdarza Jego Ekscelencję wszelkimi darami w pełnieniu tak ważnej misji. 

Witam Czcigodne Ekscelencje, Księży Biskupów: 

- Arcybiskupa Stanisława Nowaka – Metropolitę Częstochowskiego; 

- Biskupa bielsko-żywieckiego Tadeusza Rakoczego; 

- Biskupa tarnowskiego Wiktora Skworca; 

- naszych krakowskich księży biskupów – Biskupa Jana Szkodonia, Biskupa Jana Zająca, Biskupa 

Józefa Guzdka,;  

- Ks. Piotra Pawliszcze, który reprezentuje dziś Abpa Jana Martyniaka – Metropolitę Przemysko-

Warszawskiego Obrządku Greckokatolickiego; 

Witam Szanownych Państwa Konsulów, wśród nas są: 

- Pan Dr. Heine J. Peters – konsul generalny Republiki Federalnej Niemiec; 

- Pan Witalij Maksymenko – konsul generalny Ukrainy; 

- Pan Gerald Eidherr – konsul Austrii; 

 

Witam Szanownych Parlamentarzystów, Posłów do Parlamentu Europejskiego oraz 

Członków Polskiego Sejmu i Senatu. Szczególnie serdecznie pragnę powitać Pana Senatora 

Stanisława Bisztygę, Pana Senatora Zbigniewa Cichonia, Pana Senatora prof. Kazimierza Wiatra, 
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Pana Posła Ireneusza Rasia – mam wielką nadzieję, że nasza wzajemna współpraca będzie się w 

dalszym ciągu układać równie owocnie i pomyślnie. Pragnę też powitać wśród nas Panią Agatę 

Wassermann, córkę śp. Pana Posła prof. Zbigniewa Wassermanna. Na ręce Pani, składam głębokie 

podziękowania za wszelką pomoc i życzliwość Pana Posła dla naszej Uczelni.  

Serdecznie witam Władze Miasta i Województwa:  

- Pana Marka Nawarę – Marszałka Województwa Małopolskiego; 

- Pana Stanisława Rachwała – wiceprzewodniczącego Rady Miasta Krakowa; 

- Pana Jacka Woźniaka – dyrektora Departamentu Polityki Regionalnej Urzędu Marszałkowskiego 

Województwa Małopolskiego; 

- Pana Kazimierza Barczyka – wiceprzewodniczącego Sejmiku Województwa Małopolskiego; 

Witam Magnificencje Rektorów Uniwersytetów Katolickich oraz Uczelni Krakowskich: 

- Ks. prof. dr hab. Henryka Pietrasa – rektora Wyższej Szkoły Filozoficzno-Pedagogicznej 

Ignatianum; 

- Ks. prof. dr hab. Stanisława Ziębę – prorektora ds. administracji i finansów Katolickiego 

Uniwersytetu Lubelskiego; 

- O. prof. dr hab. Kazimierza Lubowickiego – prorektora Papieskiego Wydziału Teologicznego we 

Wrocławiu; 

- Ks. prof. dr hab. Stanisława Ziębę – prorektora ds. administracji i finansów Katolickiego 

Uniwersytetu Lubelskiego; 

- Pana prof. dr hab. Szczepana Bilińskiego – prorektora ds. badań i współpracy międzynarodowej 

Uniwersytetu Jagiellońskiego; 

- Pana prof. dr hab. Jerzego Malca – rektora Krakowskiej Akademii im. Andrzeja Frycza 

Modrzewskiego; 

- Pana prof. Adama Wsiołkowskiego – rektora Akademii Sztuk Pięknych w Krakowie; 

- Pana prof. dr hab. Zbigniewa Ślipka – rektora Państwowej Wyższej Szkoły Zawodowej w Nowym 

Sączu;  

-  Panią prof. dr hab. Lidię Matynian – prorektora ds. studenckich Akademii Muzycznej; 

- Pana prof. dr hab. Andrzej Chochoła – prorektora ds. studenckich Uniwersytetu Ekonomicznego;  

- Pana prof. UP dr hab. Romana Malarza – prorektora ds. studenckich i współpracy z oświatą 

Uniwersytetu Pedagogicznego; 

- Pana prof. Krzysztofa Globisza – prorektora ds. studenckich Państwowej Wyższej Szkoły 

Teatralnej w Krakowie; 

- Pana prof. dr hab. Edwarda Mleczko – prorektora ds. nauki Akademii Wychowania Fizycznego. 
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 W tym szacownym gronie rektorów w sposób szczególny witam i szczerze dziękuję moim 

czcigodnym poprzednikom-rektorom: ks. kard. Marianowi Jaworskiemu, ks. bp Wacławowi 

Świerzawskiemu, ks. prof. Adamowi Kubisiowi, ks. bp prof. Tadeuszowi Pieronkowi a przede 

wszystkim bezpośredniemu poprzednikowi ks. prof. Janowi Maciejowi Dyduchowi, za jego oddaną 

i owocną pracę na rzecz przekształcenia Akademii w Uniwersytet.  

Witam Czcigodnych Księży Infułatów: 

- Ks. Infułata Bronisława Fidelusa; 

- Ks. Infułata Władysława Gasidło;  

- Ks. Infułata Janusza Bielańskiego;  

- Ks. Infułata Jerzego Bryłę. 

Członków Kapituły Metropolitalnej 

Członków Kapituły kolegiackiej Św. Anny w Krakowie 

Przedstawicieli Krakowskiej Kurii Metropolitalnej 

Księży Dziekanów Archidiecezji Krakowskiej 

Księży Rektorów i Dyrektorów Wyższych Seminariów Duchownych i Instytutów Teologicznych, 

związanych umową o współpracę z Wydziałem Teologicznym Uniwersytetu Papieskiego Jana  

Pawła II. 

Przedstawicieli Mediów i Scanmedu. 

Serdecznie witam Damy i Rycerzy Zakonu Grobu Bożego 

Witam Wysoki Senat, Profesorów i Wykładowców Pracowników Administracji i Biblioteki naszego 

Uniwersytetu. 

Nie byłoby jednak tej inauguracji, ani samego Uniwersytetu Papieskiego bez najważniejszych 

gości naszej uroczystości: studentów Uczelni. W szczególny sposób chciałbym powitać dziś między 

nami studentów pierwszego roku. 

Serdecznie witam również wszystkich niewymienionych imiennie przeze mnie Dostojnych 

Gości a wszystkich proszę o włączenie się teraz w te powitania i obfite oklaski. 

 Ten rok akademicki rozpoczynamy w nowym składzie rektorskim: pośród nas jest ks. 

Prorektor Arkadiusz Baron, ks. Prorektor Wojciech Misztal oraz ks. Prorektor Maciej Ostrowski, 

który pełni swoją funkcję od zeszłego roku. Witam nowego Sekretarza Biura Rektora: ks. dr. 

Krzysztofa Birosa. W tym miejscu bardzo dziękuję ks. dr. Kazimierzowi Kaczmarczykowi, który 

przez wiele lat kierował rektoratem.  

Ze smutkiem chciałbym przypomnieć, że w minionym roku akademickim z naszej 

wspólnoty odeszli: pani prof. Hanna Szymańska z Instytutu Historii Sztuki i Kultury, ks. dr Józef 
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Rapacz z Instytutu Prawa Kanonicznego oraz Bartłomiej Zdunek – student III roku dziennikarstwa 

i komunikacji społecznej. Uczcijmy teraz pamięć o nich modlitewną ciszą. 

 

Rozpoczynając nowy rok akademicki, warto wspomnieć o najważniejszych osiągnięciach w 

pierwszym roku działalności naszego Uniwersytetu. 

Wydział Teologiczny wspólnie z Międzyzakonnym Wyższym Instytutem Katechetycznym otworzył 

Podyplomowe Studia z Duchowości, podpisał również umowę o współpracy z Greckokatolickim 

Wydziałem Teologicznym Uniwersytetu Preszowskiego. Analogiczna umowa z Wydziałem 

Teologicznym Uniwersytetu Komenskiego w Bratysławie jest finalizowana. Na wydziale 

zorganizowano również sympozjum o kapłaństwie z okazji 90. rocznicy urodzin Sługi Bożego Jana 

Pawła II. W ubiegłym roku akademickim, dziesięciolecie swojego istnienia obchodził Instytut Prawa 

Kanonicznego, który wydarzenie to uczcił międzynarodowym sympozjum poświęconym Magisterium 

Kościoła w zderzeniu z prawem państwowym. Spośród wielu interesujących sympozjów i konferencji 

naukowych, zorganizowanych przez nasz tarnowski wydział zamiejscowy; na szczególną uwagę 

zasługuje IV międzynarodowa konferencja katechetyczna: Współczesna katecheza i edukacja religijna w 

wybranych krajach Europy. 

 

 Wydział Filozoficzny zorganizował konferencję metodologiczną z udziałem światowej 

sławy fizyka i matematyka Rogera Penrose’a. Warto zaznaczyć, że Wydział ten posiada najwyższą 

kategorię – A przyznaną w przeprowadzonej przez Ministerstwo Nauki i Szkolnictwa Wyższego 

kategoryzacji.   

 

 Wydział Historii i Dziedzictwa Kulturowego w minionym roku akademickim otworzył 

kolejną specjalność – Religie Bliskiego i Środkowego Wschodu, warta odnotowania jest 

międzynarodowa kilkudniowa konferencja naukowa poświęcona Tożsamościom zbiorowym w Europie 

Wschodniej.  Chlubą wydziału jest prężnie działające koło naukowe, które zorganizowało ważne 

sympozja, wykłady otwarte i programy badawcze. 

 

 Wydział Nauk Społecznych, który dzięki staraniom władz Wydziału, prężnie się rozwija 

otrzymał od Ministerstwa Nauki i Szkolnictwa Wyższego zgodę na otwarcie studiów drugiego 

stopnia na kierunku dziennikarstwo i komunikacja społeczna. Szczerze gratuluję tego sukcesu. 

Ponadto na Wydziale zorganizowano sympozja naukowe o zasięgu międzynarodowym: Młodzież 

wobec ponowoczesności;  Rodzina wobec współczesnych zagrożeń i IV Międzynarodową Konferencję Etyki 

Mediów.  

http://upjp2.edu.pl/strona/ny0jjf2ng1##
http://upjp2.edu.pl/strona/udll5puicu
http://upjp2.edu.pl/strona/udll5puicu
http://upjp2.edu.pl/strona/or1ri9bck0
http://upjp2.edu.pl/strona/ny0jjf2ng1##
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 Wizytówką naszej uczelni są Dni Jana Pawła II współorganizowane z innymi Uczelniami, 

gdzie oprócz konferencji naukowych młodzież uczestniczy w konkursach literackich i 

artystycznych.  

 Ponadto Uczelnia organizuje już od 10 lat spotkania o międzynarodowym zasięgu. W maju 

Dni Tischnerowskie gromadzą wybitych filozofów i rzesze studentów, a na organizowane we wrześniu 

Konferencje Europejskie poświęcone Roli Kościoła katolickiego w procesie integracji europejskiej 

przyjeżdżają szefowie instytucji unijnych, parlamentarzyści i przedstawiciele hierarchii Kościoła 

katolickiego. W minionym roku odbyło się też inne międzynarodowe sympozjum: „Sacrum a 

przyroda”. 

 Mieszkańcy Krakowa i nie tylko, licznie uczestniczą w organizowanych przez Uczelnię 

wykładach otwartych, wymienię niektóre z nich: Biblia w Kulturze Świata; Jan Paweł II. posługa myślenia;   

Symbol - Znak - Przesłanie. Barwy i kształty. Z kolei warsztaty historyczne Człowiek w historii – historia 

człowieka, organizowane na Wydziale Historii i Dziedzictwa Kulturowego zachęcają do poznawania 

naszej tradycji rzesze młodzieży ze szkół ponadgimnazjalnych. 

 Intensywnie rozwija się również międzynarodowa wymiana studentów i pracowników w 

ramach programu Erasmus. W minionym roku akademickim uczelnia podpisała umowy z 

Wydziałem Teologicznym Uniwersytetu w Trewirze, z Uniwersytetem Komeńskiego w Bratysławie 

oraz z Uniwersytetem w Bochum. W sumie w ramach programu Erasmus podpisaliśmy łącznie 21 

umów z 15 uczelniami. 

Na dobre imię Uniwersytetu pracowali zarówno nasi naukowcy: ks. prof. Michał Heller – 

laureat nagrody Templetona, który gości ze swoimi wykładami w różnych zakątkach świata, ks. 

prof. Jan Szczepaniak, który wspólnie ze współpracownikami, prowadzi dwa ważne projekty: 

„Podkowę” – związaną z digitalizacją kościelnych materiałów archiwalnych i bibliotecznych na 

Kresach dawnej Rzeczypospolitej oraz „INDEX”, dr Józef Skrabski, który otrzymał stypendium 

naukowe Ministra dla wybitnego młodego naukowca, także studenci – stypendyści Ministerstwa 

Nauki i Szkolnictwa Wyższego. W tym miejscu chciałbym również podkreślić międzynarodowe i 

krajowe sukcesy Chóru Uniwersyteckiego Psalmodia, uwieńczone zajęciem III miejsca w 

Ogólnopolskim Turnieju Chórów: Legnica Cantat 2010.  

 Pomyślnie zakończono ważny etap prac związanych z zakończeniem prac budowlanych i 

otwarciem nowej siedziby Biblioteki uniwersyteckiej, obecnie przewożony jest księgozbiór do 

http://upjp2.edu.pl/strona/jfranwaos0
http://upjp2.edu.pl/strona/qwo1ne8zxa
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budynku przy ul. Bobrzyńskiego. Niedługo nowy gmach Biblioteki otwiera swoje podwoje dla 

pracowników i studentów.  

 Zbliża się 20-lecie powstania i działalności Fundacji im. Świętej Królowej Jadwigi. W tym 

czasie, dzięki wpłatom licznych darczyńców – osób prywatnych i instytucji, Fundacja mogła w 

znaczny sposób wesprzeć budowę nowego gmachu Biblioteki UPJPII oraz działalność uczelnianych 

organizacji studenckich i badania naukowe. Od 2008 roku Fundacja realizuje swój największy 

projekt – budowę organów, które w przyszłości mają służyć studentom Międzyuczelnianego 

Kierunku Muzyki Kościelnej. Organy te będą jednym z największych instrumentów koncertowych 

w Krakowie.  

 Studenckie Radio BONUS rozpoczyna internetową emisję swojego programu. To dzieło 

studentów i wykładowców Instytutu Dziennikarstwa i Komunikacji Społecznej. Regularna emisja 

audycji „na żywo” rozpocznie się w Internecie w symbolicznym dla nas dniu imienin Patrona 

Uczelni – 4 listopada i poświęcona będzie m.in. Dniom Jana Pawła II.  

 

Te osiągnięcia powinny mobilizować nas do dalszej pracy, zwłaszcza teraz, kiedy dokonuje 

się reforma szkolnictwa wyższego, a oferta edukacyjna poszczególnych uczelni staje się coraz 

bardziej konkurencyjna. Rozwijanie nowych projektów badawczych, podnoszenie jakości 

kształcenia, atrakcyjności zajęć, to tylko niektóre elementy tej pracy,  niezbędne w promowaniu 

Uczelni. W tym celu będziemy zachęcać pracowników naukowych, by w większym zakresie 

podejmowali pracę zespołową i twórczą publikując na łamach czasopism krajowych i 

zagranicznych. 

 

  Zmieniają się zasady przyznawania środków publicznych na naukę. Wyzwaniem jest 

również niż demograficzny. Tym bardziej cieszymy się, że wzrosła liczba nowo przyjętych 

studentów. Zależy nam, aby każdy z nich znalazł na naszej Uczelni satysfakcjonujące warunki do 

swojego rozwoju. Dlatego musimy się wciąż mobilizować, także poprzez wykorzystanie 

współczesnych zdobyczy technologicznych. Będziemy poszerzać ofertę wykładów w języku 

angielskim dla naszych i zagranicznych studentów oraz rozwijać kształcenie przez Internet.  

 

Moim wielkim pragnieniem jest przygotowanie wniosku o rozpoczęcie prac związanych z 

budową ośrodka naukowo-badawczego i dydaktycznego na Kampusie Uniwersyteckim. 

Pozyskiwaniem środków na ten cel zajmuje się nowo powołane Biuro ds. Rozwoju. Biorąc pod 

uwagę plany rozwojowe, przygotowaliśmy Strategię Rozwoju Uczelni w latach 2011-2020. W tę 
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strategię wpisuje się także otwieranie nowych kierunków i specjalności. Na Wydziale Nauk 

Społecznych przygotowujemy wnioski do otwarcia nowych kierunków: Polityki społecznej i 

Pedagogiki. Chcemy również, aby Instytut Prawa Kanonicznego został przekształcony w Wydział 

Prawa Kanonicznego i Administracji, dlatego też będziemy się starać o otwarcie studiów I stopnia z 

administracji. Zamierzamy otworzyć Uniwersytet Trzeciego Wieku. 

 

Liczę na otwarcie nowych specjalności i kierunków również na pozostałych Wydziałach. 

Chciałbym, aby nasz Uniwersytet był w równie dużym stopniu skoncentrowany na twórczych 

badaniach naukowych oraz  na jakości kształcenia studentów. Nasi dotychczasowi absolwenci 

pracują zarówno dla dobra Kościoła, jak i dla dobra wspólnego w wielu sferach życia publicznego. 

Będę dokładał wszelkich starań, aby Uczelnia zawsze potrafiła łączyć zakorzenienie w tradycji z 

otwartością na współczesny świat. W tym duchu, wraz z całą społecznością akademicką, chcemy 

twórczo rozwijać dorobek poprzednich pokoleń. Uniwersytet to miejsce, gdzie łączy się tradycja z 

przyszłością, nauka z wychowaniem, poszukiwanie prawdy z poszukiwaniem mądrości. Pamiętajmy, 

że pojęcie universitas od zawsze oznaczało dążenie do pogodzenia wielu elementów prawdy w 

pewnej syntezie, która wykracza poza wąsko pojmowaną użyteczność wiedzy. Starajmy się zatem 

unikać pułapek, jakie stwarza koncentrowanie się w nauczaniu na zbyt wąsko rozumianej 

specjalizacji. Dlatego chcemy kształcić ludzi wszechstronnie przygotowanych do wyzwań 

stawianych przez świat. 

 

Nasza Uczelnia, poprzez swoją szeroko pojętą działalność, chce włączyć się w dialog 

Kościoła powszechnego ze współczesnymi nurtami w nauce i kulturze.  

Jestem przekonany, że Uniwersytet Papieski będzie coraz mocniej wpisywał się w 

działalność naukową Krakowa, Polski i Europy, a kolejne rzesze absolwentów opuszczających nasze 

mury będą godnie realizować wartości, które tutaj odnajdą. Z ufnością wkraczamy w nowy rok 

akademicki 2010/2011, który uważam za otwarty. 

Quod bonum, felix, faustum, fortunatumque sit.  

 

 

 
 
 


